
Практическое занятие № 19 
Тема: Право и справедливость. Социальная справедливость. Социальная защищенность.  

Цель: Работа с текстом профессиональной направленности. Изучение и практика построения 

предложений для выражения намерений с использованием конструкции to be going to do smth. 

  Содержание работы: 
1. Прочитать текст, составить вопросы к каждому абзацу 

2. Изучить грамматический материал, при необходимости сделать краткий конспект. 

3. Выполнить задания 
Social Justice 

1.Social work is a practical profession aimed at helping people address their problems and matching them 

with the resources they need to lead healthy and productive lives. 
2.Beneath this practicality lies a strong value system that can be summarized in two words: social justice. 

Social justice is the view that everyone deserves equal economic, political and social rights and 

opportunities. Social workers aim to open the doors of access and opportunity for everyone, particularly 

those in greatest need. 
3.A brief glance at the many roles of social workers shows how this value system underscores everything 

they do. With homeless clients, for example, social workers make sure their clients have access to food 

stamps and health care. The same is true for elderly clients: Social workers may work to protect them 
from financial abuse or to ensure that they are receiving the health and financial benefits that are 

rightfully theirs. 

4.Social workers also apply social-justice principles to structural problems in the social service agencies 

in which they work. Armed with the long-term goal of empowering their clients, they use knowledge of 
existing legal principles and organizational structure to suggest changes to protect their clients, who are 

often powerless and underserved. For example, social workers may learn organizational ethics to ensure 

that clients are treated respectfully by staff or they may examine the organization’s policies on personal 
client information to make sure it is held in confidence. 

5.Often, social workers bring social justice concepts into the wider social and political arena. Following 

the September 11, 2001, attacks in New York, Pennsylvania, and Washington an international group of 
social workers issued statements condemning terrorism but calling for examination of possible underlying 

causes. In particular, the statements suggested that terrorism may be fueled in part by global practices that 

led to poverty and rage among millions of Middle Eastern citizens. 

6.Indeed, from the beginning of their profession, social workers have been involved in “connecting the 
dots” between peace and social justice. According to social work philosophy … Peace is not possible 

where there are gross inequalities of money and power, whether between workers and managers, nations 

and nations or men and women. 
Grammar 

Конструкция to be going to do something 

Когда мы хотим сказать о намерении сделать что-то, то такое предложение надо перевести с 
помощью конструкции to be going to do smth (собираться сделать что-то). Эту фразу очень часто 

можно встретить в письменной и устной речи. 

Образование выражения to be going to 

Первое, что важно помнить, – это выражение нужно использовать в настоящем и прошедшем 
временах. 

I am going to wear my new skirt for the party. – Я собираюсь надеть мою новую юбку на вечеринку. 

I was going to call you but I forgot. – Я собирался позвонить тебе, но забыл. 
Если мы говорим о настоящем времени, то to be должно меняться на am, is, are. А если фраза 

стоит в прошедшем времени, то to be принимает форму was или were. 

He is going to clean his room. – Он собирается убрать в своей комнате. 

They were going to join the English classes. – Они собирались присоединиться к урокам 
английского. 

Использование конструкции to be going to 

Мы используем to be going to, когда собираемся, намереваемся сделать что-то. 
Также можно ее использовать, когда мы делаем предсказание о том, что что-то обязательно 

должно произойти. У нас есть все основания полагать, что что-то произойдет. Например, я вижу, 

что на небе тучи, и могу сказать: 
 

There are clouds in the sky. It’s going to rain. – На небе облака. Собирается пойти дождь. 



 

Поскольку в самой конструкции есть слово go, то мы не должны использовать go (идти) в качестве 
глагола-действия: I am going to go (я собираюсь пойти). Такая фраза выглядит как тавтология. 

Лучше сказать, I am going somewhere (я куда-то иду). 

Хотя мы говорим «я собираюсь сделать что-то» (I am going to do smth), и фраза используется в 
настоящем времени, но по смыслу она направлена на будущее: я в будущем сделаю то, что сейчас 

собираюсь. То есть настоящее время используется и для настоящего, и для будущего. Нельзя 

сказать I will be going to do smth (я буду собираться сделать что-то). 

В разговорной речи принято сокращать длинное to be going to do до короткого gonna = going to. 

 

I’m gonna buy this cake. – Я собираюсь купить этот торт. 

He was gonna eat all the chicken himself. – Он собирался один съесть всю курицу. 

Ex 1. Раскройте скобки и поставьте глаголы в нужное время. Используйте конструкцию to be 

going to. 

1. Mary says she (present) me a book for Christmas. 

2. John’s brother (not/take) his exam this year. 
3. Miss Smith (sing) after dinner. 

4. The government (build) a new hospital near here. 

5. He (live) in a warm climate when he retires. 
6. They (get married) in the spring. 

7. The Browns (sell) their house at the end of the year. 

8. He (send) you twenty pounds. 

9. She’s twenty minutes late! I’m (not/wait) here any longer. 
10. … you ….(talk) all night? Put the light out and go to sleep! 

11. I (finish) it next week. 

12. He (go) there tomorrow. 
13. We (be) at the meeting. 

14. I (return) and (ask) him. 

15. The teacher (explain) the next lesson to us tomorrow. 

16. We (attend) that conference in St Louis next month. 
17. I (study) my English lesson with my friends tonight. 

18. Mr Wilson and Mr Johnson (be) in the office all afternoon. 

19. The men (repair) the roof of the house the day after tomorrow. 
20. There (be) an important meeting here next Thursday evening. 

Ex 2. Переведите предложения при помощи конструкции. 

1.В пятницу у нас будет открытие нашего нового офиса. 
2.Мы будем сдавать экзамен по истории на следующей неделе. 

3. Он собирается купить новый компьютер 

4.Мы не собираемся оставаться в этом дешевом отеле. 

5.Чем вы планируете заняться на этих выходных? 
Ex 3. Выразите свои намерения используя to be going to (3-5 предложений) 


